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 الرسالة مستخلص  
علدددى الادددلطاميص المنودددور شددد      ا  دددرف الدراسدددل  لدددى ال عدددرف  هددد   هدددد  

 ددي   لم تكص الجبهددل الوددليبيلخليل،  د رهما  ي  مهاء الوجود الوليبي مص المنطقل، 

بددل نامدد  الت  ددا  تا ددو بهددا،  وجددد  ؛م ماسكل البناء  عهد الالطا  المنوور ش     

أرسددل ش      ي ذلو  رصددل سددامحل ل مقعدداا علددى المددارا  الوددليبيل الم   يددل،  

 (،  بعدددد 1287 /هدددد 686حملدددل عادددكرنل تمكنددد  مدددص السددد ي ء علدددى ال ذ يدددل عدددا   

سن يص خرج الالطا  بنااه  لى طرابلس على رأس شددوك نبيددرك شوامهددا أ أددر مددص أربعدديص 

ا اس اددددلم  اعدددددها  ددددي  ربيدددد  ا خددددر  ،ألددددد جنددددده،  حاصددددرها أربعددددل     دددديص  ومدددد 

 تحرنددروددور د   أ    حقددل أملدده  ددي  تددو ي الاددلطا  المن  (، 1289 برنددل  /هددد 688

 آخر المارا  الوليبيل.  مد نل عكا  

-1290ه/ 693-689  الادددلطا  شددد      خليدددل  الدددد   ا  دددرف   عقدددب الملدددو  أ 

 جددددودهم مددددص   ،  اشدددد   وددددديه للوددددليبييصب    دددددخل ال ددددارن  أ اسدددد طا   ، (1293

را الشددا  أ حددرر  ،صددور  صدديدا  ن ا بدددأ ااسدد رداد عكددا،  تهددا   اعدددها مددد جدد  ر ،

يماميددل  ر حاميددل تميدد    مددص الوددليبييص،  نامدد  هدد   الحمدد   ال ددي شددا  بهددا حمدد   

 ،مددراء عكدداأ مدد  نا  ل حالاه  ، الحث على الجهاد ، شراءك القرآ  ،م اإشامل ليالي الج  



 ،حراز ام واراته ضددد الوددليبييص أبلغ ا  ر  ي    ، حمص  ، طرابلس  ، دمشل  ك، حما

حيددث سددق   ؛ حقيددل أاراضددهل لكددص القدددر لددم يمهلدده   ،دك ل حرنددر العددرا بعدها أعد العدد    

ا ، ل ددددخل د لدددل المماليدددو د ر ا مدددراء المماليدددوأم يجدددل للمددد امرا  ال دددي دبرهدددا لددده  ؛ دددهيد 

ا مص تارنتها ال ه ام د  لى شراال شرميص  مود القر  مص حكم المنطقل.  جد د 
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Abstract 

This study aimed to identify Sultan Al-Mansur Qalawun and Al-Ashraf Khalil 

and their role in ending the Crusader presence in the region. The Crusader presence 

during the reign of Sultan Al-Mansur Qalawun was not coherent, but the 

disagreements were spreading in it. So Qalawun found this an opportunity to pounce 

on the remaining Crusader Emirates. So he sent a military campaign that was able to 

seize Latakia in the year (686H = 1287G). After two years, the Sultan himself went 

out to Tripoli at the head of a large force of more than forty thousand soldiers, and 

besieged it for thirty-four days, then it surrendered in (Rabi Al-Thani 688H / April 

1289G). Sultan Al-Mansour died without realizing his hope to liberate another city of 

Acre the last Crusader Emirates. 

King Al-Ashraf Khalil followed his father, Sultan Qalawun (689-693H / 1290-

1293G), and King Al-Ashraf Khalil was able to enter history by confronting the 

Crusaders and uprooting their presence from roots. He began to return Acre. After 

that the cities of Tyre and Sidon fell down and the Levant land was liberated from the 

Crusaders. These campaigns he carried out were faith and spiritual campaigns that 

marked with establishing gathering nights, reading the Quran, and urging for Jihad. 

His alliance with the princes of Acre, Hama, Damascus, Tripoli, and Homs had a 

great effect to achieve his victories against the Crusaders. After that he prepared for 

the liberation of Iraq, but destiny did not give him the opportunity to achieve his 

goals, as he fell as a martyr as a result of the conspiracies arranged by the Mamluk 



princes, Let the Mamluks enter a new role in its history, which spanned nearly two 

and a half centuries of rule in the region. 

 
 

 


